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NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS HJEMMESTYRE 

Aalisarnermut Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Landstingsmedlem Anthon Frederiksen
Her

Vedrørende svar til Paragraf 36, stk. 1 spørgsmål nr. 96

I henhold til § 36, stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter 

De spørgsmål til Landsstyret, som er henvist til besvarelse hos un-

dertegnede.

1. Hvilken plan har Landsstyret om eftersøgning og vur-

dering af forbedringer af muligheder i erhvervet? 

Generelt er Landsstyret af den holdning, at en bæredygtig erhvervs-

udvikling må ske på kommerciel basis, hvilket betyder, at projekterne 

fra start må være uden offentlige subsidier. Der er dog etableret for-

skellige finansieringsmuligheder, f.eks. under fiskerifinansieringspul-

jelovens § 3, stk. 1 5), hvor der er mulighed for at søge tilskud til in-

novative tiltag, herunder undersøgelser og udviklingsprojekter vedrø-

rende fiskeopdræt. Landsstyret har dog ikke modtaget sådanne an-

søgninger efter lovens indtræden i 2006.

Der er ikke fiskeopdrætsanlæg i Grønland, men der har i Qorlortorsu-

aq i Nanortalik kommune været anlagt et fiskeopdrætsanlæg, men 

dette blev lukket inden selve produktionen kom i gang. Herudover 

har der ikke været forsøg med fiskeopdræt til Landsstyrets kendskab.

- Dyrhold af rensdyr. Tidligere brugt i landet.
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Det er rigtigt, at der har været rensdyravl ved Nuuk fra 1952 – 1991. 

Herudover  blev  der  i  1972 oprettet  et  rensdyrfarm ved Ikersuaq i 

Qaqortoq kommune og siden i Tuttutooq i Qaqortoq og Narsaq kom-

muner.

Der drives således kommercielt to stationer med rensdyravl i disse 

år, men hvor der ikke er offentligt involvering.

- Dyrhold af ræve og mink samt produktion af deres pels.

Vi ved at der tidligere har været ræve- og minkfarme her i landet. På 

grund af salgskanaler samt priser og ikke mindst den dyre foder har 

det ikke givet grundlag til at opdræt af pelsdyr.

Herudover holdes der chinchillaer i et enkelt fåreholdersted. Det er 

meget risikabelt  at farme chinchillaer, da vejrliget spiller en meget 

stor rolle for disses helbred.

Opdræt af angorakaniner har også været forsøgt, men her kom kli-

maet også til at spille en rolle for disses helbred, derfor konkludere-

des det at disse dyr ikke egnede sig til opdræt i Grønland.

- Ikke mindst produktion af oksekød. 

I  disse år har flere og flere landbrugere erhvervet  sig kvæg såvel 

mælkeproducerende kvæg som kødkvæg.

Når der etableres et tidssvarende slagteri, kan der forventes øget vi-

dereforarbejdning af kød fra hele kroppe af indført kvæg.

Salg af produkter fra malkekvæg der stadig er på forsøgsstadiet vil 

kunne give resultater indenfor en overskuelig fremtid. Det skal samti-
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dig nævnes, at flere og flere landbrugere i højere grad er blevet selv-

forsynende med produkter fra malkekvæg. Landsstyret  følger med 

interesse for ovennævnte forsøgsordninger og påskønner af erhver-

vet selv tager initiativer.

- Produktion af føde til kvæg – for at opnå bedre udnyttelse af  

bifangst, der i fleste tilfælde smides ud.

Der findes kun et anlæg til fiskemelsproduktion her i Grønland, hvor 

der før i tiden fandtes flere fiskemelsanlæg i flere byer. På grund af 

torskens forsvinden fra de grønlandske farvande blev alle fiskemels-

fabrikker lukket. Den ene producerer kun i små mængder fiskemel. 

Set i lyset af udsmid fra fiskefabrikkerne, vil anvendelse af sådanne 

være ideel til fiskemelsproduktion. Fåreholderne i Grønland har hvert 

år brug for 500 tons fiskemel. Spørgsmålet her er dog de stigende 

energi- og produktionsomkostninger sammenholdt med konkurrence 

på importerede varers priser.

- Muslinger, med henblik på produktion af hav- og landplanter  

m.m. 

Der har ikke været kommerciel udnyttelse af muslinger i Grønland, 

selvom mulighederne har været til stede. I Sydgrønland har der de 

seneste år været farmet blåmuslinger på forsøgsbasis. Disse forsøg 

har p.t. ikke givet resultater til at danne grundlag for en varig kom-

merciel udnyttelse af muslingerne.

Det samme er tilfældet for hav- og landplanter, hvor projekter er endt 

medens de stadig er på forsøgsstadiet. Især produktion med eksport 

for øje til andre lande er en langsommelig og svær proces, herunder 

indhentning af tilladelse til indførsel til f.eks. EU-lande. Grønland er 

underlagt en hård konkurrence på verdensmarkedet og ofte årsag til, 
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at projekter ikke lykkes. Grundet det klimatiske forhold, kan Grønland 

heller ikke konkurrere om markedet omkring landplanter. Det sker i 

begrænset omfang som små niche-produktioner til helsebrug, og det 

er måske den rigtige vej. Netop også fordi sådanne projekter sker på 

privat basis.

Som afslutning kan jeg på vegne af Landsstyret blot henvise til de 

forskellige eksisterende tilskudsmuligheder samt mulighed for at ind-

hente rådgivning fra GTE i forhold til iværksætterprojekter.

Med venlig hilsen

Finn Karlsen

Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug
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